

Court Library and Central Archives of the Princely House of Thurn und Taxis

di Peter Styra

Fürst Thurn und Taxis Zentralarchiv, Regensburg (Deutschland)



ABSTRACT

English

Court Library and Central Archives of the Princely House of Thurn und Taxis

Prince Thurn and Taxis Court Library

Prince Carl Anselm (1733-1805), the founder of the court library, systematically collected works and in 1783 the library became available to the public. Today the library is composed of around 220,000 bibliographical works, 1,300 incunabula, 400 manuscripts, 2,900 musical manuscripts and nearly 400 early copies of sheet music. Due to the rich variety of its catalogue, the library offers a variety of material pertaining to history dating from the Middle Ages to the modern era. Art and cultural history, music, Bavarian and Ratisbon history, as well as literature from the nobility, postal and transportation history are also represented in this very diverse collection. Other noteworthy items are hippological literature dating from the sixteenth to the twentieth centuries, along with the Häberlin Collection which is composed of around 1,900 pamphlets from the time of the Thirty Years War. Additionally, it is possible to access works from the graphical, philatelic and numismatic collections. The library is also associated with interlibrary loans.

Prince Thurn and Taxis Central Archive

The princely central archive houses nearly 5,000 archival metres with documents dating from the twelfth century until the present day. The oldest catalogue entry is from 1689 and pertains to the archive of the Princely Family from Thurn and Taxis and the postal system. Due to their acquisition of

land and principalities in the Netherlands, Württemberg, Upper Swabia, South Tirol, Bohemia, Poland and Croatia, smaller archives from these locations were brought together to form part of the central archive. The archives from the secularized cloisters of Neresheim, Marchtal and Buchau were also consolidated with the central archive at this time. The central archive has been housed in Regensburg since 1812. The postal archive consists of roughly 11,000 documents dating to the period of the Reichspost (1500-1806) and ultimately ends in 1867 when the postal system became state controlled. Furthermore, the approximately 14,000 personal records that document the employees in the postal service offer a unique source for historians.

Within the abundance of the archive it is possible for historians and art historians to find documents for numerous areas of research.

Italiano

La biblioteca e l'archivio centrale della casa principesca Thurn und Taxis

La biblioteca

Il principe Carl Anselm (1733-1805), fondatore della biblioteca fu un sistematico collezionista di libri; nel 1783 la biblioteca venne aperta al pubblico. Oggi è composta da circa 220.000 volumi, 1.300 incunaboli, 400 manoscritti, 2.900 manoscritti musicali e circa 400 copie di antichi fogli da musica. Data l'importanza del suo catalogo, la biblioteca offre un grande varietà di materiale d'argomento storico dal Medioevo all'età moderna. Arte, storia culturale, storia bavarese e di Ratisbona, così come letteratura sulla nobiltà, storia delle poste e dei trasporti sono anch'essi temi ben rappresentati nelle varie collezioni. Un altro tema degno di nota è la letteratura di carattere ippologico tra il XVI e il XX secolo, così come la collezione Häberlin, di circa 1.900 libelli dell'epoca della guerra dei Trent'anni. Si conservano anche collezioni grafiche, filateliche e numismatiche.

L'Archivio centrale

Si estende per circa 5.000 metri lineari con documenti dal XII secolo ad oggi. L'inventario più antico risale al 1689 e riguarda la famiglia principesca Thurn und Taxis e il servizio postale. Grazie alle loro acquisizioni di terre e domini in Olanda, Svevia Superiore, Sudtirolo, Boemia, Polonia e Croazia, i piccoli archivi di quelle aree entrarono a far parte dell'archivio centrale, così come gli archivi dei monasteri secolarizzati di Neresheim, Marchtal e Buchau. L'archivio centrale si trova a Ratisbona dal 1812. L'archivio postale consiste approssimativamente di 11.000 documenti dal periodo della posta imperiale (1500-1806) sino al 1867 quando il servizio divenne statale. Inoltre, le circa 14.000 schede personali degli impiegati sono una fonte unica per gli storici.

Deutsch

Quellen zur Geschichte der Post in Fürst Thurn und Taxis Hofbibliothek und Zentralarchiv

Inhaltlich eng verknüpft mit dem fürstlichen Archiv sind die Buchbestände der Hofbibliothek. Begründer der Hofbibliothek war Fürst Carl Anselm (1733-1805). Er ließ sie planmäßig ausbauen und machte sie 1783 der Öffentlichkeit zugänglich. Heute umfasst die Hofbibliothek etwa 216.000 bibliographische Einheiten, dazu ca. 9.000 Mikromaterialien, 1.300 Wiegendrucke, etwa 400 Handschriften, 2.900 Musikhandschriften und ca. 400 frühe Musikdrucke. Zu den Bestandsschwerpunkten zählen die Geschichte des Mittelalters und der Neuzeit, Kunst- und Kulturgeschichte, Musik, Bavarica, Ratisbonensia, Adelsliteratur sowie Post- und Verkehrs-geschichte.

Interessante Sonderbestände sind die hippologische Literatur DES 16. bis 20. Jahrhunderts sowie die „Sammlung Häberlin“, eine Kollektion von ca. 1.900 Flugschriften aus der Zeit des Dreißigjährigen Krieges. Hinzu kommen die Graphische, die Philatelistische und die Numismatische Sammlung. Die Bibliothek ist an die Fernleihe angeschlossen.

Das Fürstliche Zentralarchiv umfasst ca. 5.000 laufende Meter Archivalien aus dem 12. Jahrhundert bis heute. Das älteste Findbuch von 1689 verzeichnet ein Archiv der Familie und des Postwesens. Mit dem Erwerb von Grundbesitz und Herrschaften durch das Haus Thurn und Taxis in den Niederlanden, in Württemberg, Oberschwaben, Bayern, Südtirol, Böhmen, Polen und Kroatien kamen auch die Archive dieser Herrschaften sowie der jeweiligen fürstlichen Verwaltung dieser Domänen ins Zentralarchiv, das sich seit 1812 in Regensburg befindet. Gleiches gilt für die Archive der säkularisierten Reichsstifte Neresheim und Marchtal und das Damenstift Buchau. Das Postarchiv (ca. 11.000 Urkunden und Akten) der kaiserlichen Reichspost (1500 – 1806) gelangte nach dem endgültigen Ende der fürstlichen Posteinrichtungen 1867 nach Regensburg. Zudem sind die ca. 14.000 Personalakten ehemals fürstlicher Angestellter eine interessante Quelle.

Aus der Unterschiedlichkeit der Bestände des fürstlichen Zentralarchivs ergeben sich zahlreiche Forschungsgebiete für Historiker und Kunsthistoriker.